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Sesja naukowa Morskiego Instytutu Rybackiego 
.. (Gdynia, 6 Vll 1965) 

Tegoroczne D,ni Morza ·miały szczególnte uroczysty charakter. Sesja naukowa 
Morskiego Instytutu Rybackiego, \POŚWięcona badaniom w zakresie oceanograf ii 
i biolog1ii morza, była jednym~ z wiielu akcentów bogatego programu uroczystości 
zwią,zatnych z doro,bkiem dwudziestolecia iPRL rn1a morzu. Wybór tego• rodzaju 
dy1scypli1n1y padł, zaróW1I10 ze względ1u ·na zasługi 1powołanej kio działalności już 

w 1920 r. placówki jak i ,z uwagi na przyszłą rolę wiodącą Instytutu w zakresie 
badań ocea1ruograficznych . 

• 

Z 1powodu znacznej liczby wygłoszonych referatów, se·sja 1nie miała charakteru 
dyskusyjnego. P•o wstępnym zagajen1iu przez dyr,ektora Instytutu, mgr J. Wołka, 
przewo<lnictwo sesji objął prof. dr Władysław Mańkowski, wygłaszając referat 
p.t.: ,,Ocea·nogroficzno-biologiczne badania w na·szym tysiącleciu''. Pr,elegent pod
kreślił zasługi wielu badaczy !Polskich zajmujących się problematyką morską 

między i1n111ymi żyjącego na przełomie XVII-XVIIJI wieku gdańs\Zczan1iina Kleina 
oraz Szymona Syrskiego, Kazimierza Kwietniewskiego, Michała Siedleckiego, Anto
niego Jakubowskiego i Kazimierza Demela. Wiele słów uz;n1ania poświęcił róv\r
nież dla roli i kierownictwa Mieczysława Boguckiego i Zygmunta Mulickiego, 
podkreślając ich wielki wkład i kioirobek naukowy. Następn!ie (Perelegent o~ówił 
rezultaty działalności badawczej Zakładq. Oceanografii MiR, między innymi \VY

rażające się liczbą 108 prac ·naukowych, 50 referatów wygłoszonych w kraju 
ł 65 - za granicą. Kolejlilly ireferat :wygłosiła Z. Różańska, omawiając cechy hy
drologiczne i zo,oplankton Zalewu Wiślanego i Szczeciń•skiego. Na wstępie zwró
ciła uwagę na prace hydrologiczne oraz ich związek z opracowani1ami biologicz
nymi. Porównała cechy morfometryczne obu Zalewów, charakteryzujące się mi
nimalną stratyfikacją warunki termiczne ,oraz warunki tlenowe,. które cechuje 
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silne natlen1ienie dochodzące do 200°/o nasycenia. Podkreśliła różnice bilansu wod
nego i zasolenia, które w Zalewie Wiślanym osiąga śt'ednio 4~bo, pod.czas gdy 
w Zalewie Szczecińskim - 2°/oo. Omówiła gatunki będące przedstwicielami wód 
mixooligohalinowych a i (3 oraz d-0m1i:nującą Tolę w1rotków. W zakończeniu autorka 
stwier1dziła, że zbyt mało j1est danych dlOtyczących produkty,1/iności o•m1a•:wianych 
środowisk. • • 

Referat pt.: ,,Zo·obentos ZaleiWu Szczecińskiego i Wiślanego• w, świetle bad,ań 

pol,skich'' wygłosił Ji. Wiktor. Dotjrchczasowe obserwacje i badania m·iały na 
• 

celu inwentaryzację fau1ny dennej, ze szcz•ególnym uw;zględnieniem jej rozmie-
• 

szczenia, biomasy i wykorzystania przez ichtiofau,nę. Biomasa zoobentosu w_ Zale-
:wie Wiślanym osiąga 33,3 g/m2, ,podczas gdy w Zalewie Szozeciń~skim - 164,04 g/m2• 

Odpowiedni,o połowy ryb z .1 ha wynoszą 25 i 48 kg. Prelegent zwrócił uwagę 
na ważny z \PU1nktu widzenia technicznego problem narastania dna w wyniku 
odkładania się muszli małży oraiz ·na niedocenianie małży jako po.kar,mu ryb 
bentofagów. 

. 
. W !feferacie pt.: ,,Badania nad roślitnnością połud1niowego Bałtyku i Zalewów'' 
Z. Ringer zwróciła uwagę na rolę i!"Oślinności jako 1produce1ntów i na badania 
mające na celu określenie zasobów pokarmowych, biomasy i wydajności zarów-
ITTO fitoplan·ktonu, jak i roślinn10,ści 

• 
~~yż1s:zej. Omawiając występowante· fitoplanktonu 

w rejoni,e południowego Bałtyku wskazała gatu1nki, któr)ych rozmieszczenie od
powia,d1a strefom wó,d słonych, słonaiwych i słodkich, jak i charakterystycznym 
dla Bałtyku pio11owym różnicom w stopniu zaso1lenia. Porównując skład gatu,n
kowy fito1plankto1nu wskazała: na dominującą Tolę okrzemek w Zalewie Szczeciń-

• 
skim oraz sinic w Zalewie Wiślrunym. Roślirn1ność naczyniowa, chatrakterystyczna 
dla wód słonawych i 1słodkich, nie wyk,azuj e istotniejszych róiJnic w zasiedleniu. 
vVreszcie z·wróciła uwagę na. p·otrzebę dalszych badań fitoplanktonu i badań o cha
rakterze fito,socjolog1icznym w rejonie Zalewu Wiślanego i Zatoki Puckiej. 

Rezultaty badań hydrogra·ficznych połudl!lrowe,go Bałtyku omó\viła w s,\~oim 
referacie A. Głowińska. Prowadzone obserwacje dotyczyły głównie warunków 
termicznych, tle!Ilowych i zasole1nia. Od roku 1947 prowadzo·no 1również obserwacje 
1na,d zawatrtością fosforanów. Prelegentka podkreśliła znaczenie okresowych wle
wów, z MolI'za Północnego i ich wpływ na kształtwanie się warunków hydrolo-

• 

gicznych w Bałtyku. 
... 

. Zasad1nicz1e kierunki b~dań nad zoo,planktonem przedstawił K. Siudziński. 

Celem ich było określenie składu jakościowego ,i ilościowego mikro- i mak~oplank
tc1n u. Autor wyróżnił i omówił gatunki stale lub okresowo występujące w Bał

tyku oraz gatunk1i będące biolo1gicznymi wskaźnik•ami wlewów wód o wyższym 

zasole1niu. Zmiany w składzie zoo1plankton1u~ jakie zaszły w ciągu ostatnich 50 lat, 
wskazują na tendencję p1,zesulnięcia się z zachodu ·na tWschód granicy ,l./'5 stę

p·Oi\va1nia g:łtUJn,ków wymagających większe .go zasolenia. 

L. Żmudziński omówił kiotychczasowe wyniki badań fauny den1nej południo

\vego Bałtyku, !POKikreślając ich fau,nistyczrr1y i ekologiczny charakter. Opraco
\Vanie zasobów deninych pozwoliło na oszaco\vanie biomasy na 6 miliionó,v ton, 
co śrełdnio odpowiada 50 g/m2• Omułek i rt0gowiec stanowią 920/ o biomasy. Za 
podstawowy pokrurm ryb bentofagów u\Xł~aża jednak pozostałą część biomasy 
zoobentos,u. Zwrócił ·uwagę na istnienie dwóch zasadniczych stref: płytko\\r odnej za-
n1ieszkalej przez faunę ciepłolubną oraz głębokowodnej, o wiższym zasole11iu, 
z fauną zimnolubną. Pt0!dk1„eś1ił równielŻ \.vią'Żący się z ty,m problem subme1·
geu1cji gatunkó\v. Mimo PtOdjęcia wstępnych badań, dotyczących takich g1„up jak 
otwornice, nicienie i Harpacticoidea, obserwuje się niedostatecziny stopień po:2-
nania fau1ny mezobentosu i mik[rt0bentosu oraz potrzebę badań eksperymentalnj1 ch. 

Referat pt.: ,,Poziomy trotficzne w Bałtyku ołudniowym i polskich Zalewacl1 

• 

• 

• 
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przybałtyckich: Szczecińsk1im i Wiślanym'', wygłoszony ,przez K. Wiktoir, b:y-ł in
• 

teresującym podsumowaniem 01mawianej pro1blematyki. Celem badań jest po21na
nie przepływu i strat enłergii przez róż:pe poziomy troficzne, ,określenie ich wy
d a jności użytkowej 0 1raz tempa zmian ,produkcji. Prelegentka sugeruje istnie1nie 
5 poziomów tro,ficZ111ych w Zalewach i 6 w B·ałtyku, gdzie dorsze, ło!sosie i ssaki 
motrskie wchodzą w skłafd szóstego po-ziarnu tiroficzneg·o. Zwróciłai uwagę na t['ud
·n1ości w zakwalifikowaniu ni1ektórych grup zwierzęcych \do określonego poziomu, 
ze wzglę<l1u ina możliwość występowania tego samego gatunku na różnych po

1ziomach w róiJnych środowiskach. Jako przykład podała stynkę, zaj mującą czw arty 
poziom w Zalewie Szczecińskim, a trzeci - w Zalewie Wiślanym. Podkreśliła 

możliwość .przechodzenia tego sa1mego gatunku ·z niższego poziomu do wyższego, 
jak to ma miejsce z narybkiem i dorosłymi osobnikami l1e1szcza. Korzystiniejszą 

1z rybackiego punktu widzenia sytuację obserwuje się w Zalewach, gdZłie eksploa
tacją objęty jest trzeci l(płoć) i czwarty (leszcz) poziom troficzny. W Bałtyku 

\\7prawdizie eksplo-atowarny jest trzeci poziom, głównie jednak cz\v-arty (śledź), 
• .. 

piąty i szósty (dorsz). 
O zwriązkach 0cea1nografi1i i 1rybołówstwa mówił W. Mańkows·ki, wska

1zując na ścisłe powią\Zania pomiędzy progm_ozamr rybackimi i analizą środowiska. 
Pnzykładow.o, omówio11K)1 zależność ipomiędzy śre~d1nią biomasą planktonu a ilością · 
tłuszczu u s.21prota i przyro•stem długości śledzia. Podkreślano rolę takich czynni
ków śr·od1o·wiska, jak np. temperatura, mająca zda·nie1m prelegent•a istotnie zna
czenie w regulacji produkcji. 

Pi. Ciszewski omórwił praktyczne asp-e·kty badań Zakład u Oceanografii. Przed
stawił wstępne WY)n1iki i kierunki dal.szych ba·dań, mających na celu określenie 

zaso1bów mo1rszczynu i widlika w Zatoce Puckiej, ważnego w produkcji krajowej 
surowca agar-agaru i kwasów alginowych. Podał szereg przykładów ekspertyz 
i prac wykonanych na zlecenie przedsięb1iorstw i biur okręto•wych. Zwrócił uwagę 

na -planlOwane badania, mające na ce·lu oklreślenie ilości ~omułka w, rejonie pol
skiego wybrzeża, ważnego źród1ła łatwo przyswajaln·ych białek, tłuszczów i wę
glowodanów. 

O działalności dyda.ktycZ\nej i po1pularyzatorskiej mówił S. Kujawa. Wskazał 
ina rolę lnstytutu jako ośrodka kształcenia ,mlo!d,zieży studenckiej na organizo
wanych oorocznie kursach bi:o~ogii morz·a. Mówił o wysokiej ,wartości pod,ręcz

njków i atlasów opracowanych w Instytucie, a niezbędnych w tego rodzaju szko
leniu. Podkreślił znaczel!lie działalności po,pulairyzatorsk,iej, poprzez tak komuni
katywną formę jak film;, pogadank1a, prelekcja, czy stała ekspozycja muzealna. 
O zainteresowa1niu ip1racowników ,naukowych tym a1spektem działalności świadczy 

liczba 40 wyda~ych książek popula~no-naukowych. 
Dziękując za uczestnictwo, zamknięcia sesji !dokonał wicedyrektor Instytutu 

J. Elwerto1Wski. Sesja była generalny,m prze·glądem dorobku Zakładu Oceanografii, 
dala obraz szerokich zainteresoiwań i zakrojonych na dużą skalę planów n,a przy
szłość. Jej ńntformacyjny charakter umożliw-ił zapoznanie przedstawicieli różnych 

placówek w problematyce i możl1iwościach bakiawczych Instytutu, co może nie 
bJrć bez wipływu na posze!fZJenie kontaktów i współpracę z innymi ośrodkami. 

S. Rakusa-Suszczewski 

• 

• 


